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گروه اقتصادی - وزیر اقتصاد 
تاکیــد کــرد: رویدادهایــی ماننــد 
شبیه ســازی یا تئاترهای سیاســتی، 
بســیار کمک می کند که جوانان و به 
ویژه در مقطع تحصیلات تکمیلی از 
خام اندیشی و ساده انگاری در حوزه 

سیاستگذاری فاصله بگیرند.
سیداحسان خاندوزی در مراسم 
اختتامیه نشست و رقابت علمی مدل 
شبیه سازی وزرای اقتصادی و دارایی 
کشورهای عضو ســازمان همکاری 
اســلامی OIC اظهار کرد: در عرصه 
سیاســتگذاری، از ابزارهایی که فقط 
در ۱٠ سال اخیر در دنیا رونق گرفته و 
رواج یافته است، اینکه سیاستگذاران 
بتوانند موقعیت های سیاســتگذاری 
را به اشــتراک و تمریــن بگذارند و 
دیگران را شــریک در موقعیت های 
سیاستگذاری خودشــان قرار دهند، 

بسیار جدی و قابل توجه است.  
وی افــزود: یکــی از مهمترین 
برنامه هایی که ICYF برگزار می کند، 

برگزاری جلســات و نشست هایی 
اســت که تحت عنوان شبیه ســازی 
صورت می گیرد؛ جلسات شبیه سازی 
یکی از ابزارهاســت و اصرار دارم به 
ایــن نقطه کانونی که ســایر نخبگان 
و اهل اندیشــه و سایر افراد صاحب 
تفکر و اندیشــه بیاینــد و در تجربه 
سیاســتگذاران شریک باشند و روی 
صندلی سیاستگذاری بنشینند تا قیود 
و محدودیت های مالــی، اقتصادی،  
فرهنگی، اجتماعی و سیاست داخلی 
و سیاســت خارجی و... همــه را به 
عنوان مختصاتی که سیاستگذار باید 
برای آنها تصمیم بگیرد، درک کنند و 
آنگاه در مورد بهینه بودن سیاســت ها 

اظهارنظر کنند.  
خاندوزی عنوان کرد: این تجربه 
بسیار ارزشمندی است و ما نه تنها در 

سطح عامه مردم کشورهای اسلامی 
بلکه حتی در سطح نخبگان علمی و 
دانشگاهی کشورهای مسلمان از این 
جهت دچار فقر تجربه و سابقه هستیم 
و بسیار ضعیف عمل کرده ایم، به این 
معنا که بسیاری از صاحبنظران حوزه 
هــای مختلف دانشــگاهی هیچگاه 
مجموعه قیود و مختصاتی را که باید 
سیاستگذار ذیل آنها تصمیم بگیرد، را 
ملاحظه نمی کننــد و درکی از اینکه 
چقدر پیچیدگی و دشواری و ظرافت 
به علاوه مهارتهای فنی و فردی لازم 
است، برای اینکه یک سیاستگذاری 
خوب انجام شــود، ندارند و به غیر از 
تصمیم خوب و سیاست درست، در 
عرصه اجرا و پیاده سازی هم ظرایف و 
موانع و مقاومت هایی که جریان های 
مختلف اجتماعی و سیاسی و فرهنگی 

و اقتصادی و... ایجاد می کنند، داستان 
دیگری است.  

وی عنــوان کــرد: از این منظر، 
برگزاری چنیــن رویدادهایی مانند 
شبیه سازی یا مثلا تئاترهای سیاستی، 
بســیار کمک می کند که جوانان و به 
ویــژه در تحصیلات تکمیلی بتوانند 
به شــدت و به ســرعت پس از این 
تمرینات،  بالغ و غنی شوند و باتجربه 
صحبت کنند و پخته اظهارنظر کنند و 
از خام اندیشی و ساده انگاری در حوزه 

سیاستگذاری فاصله بگیرند.
خانــدوزی افــزود: مــا آنگاه 
می توانیــم شــاهد این باشــیم که 
مجموعه سیاستگذاران و رسانه های 
حوزه سیاستگذاری با یک فهم و بلوغ 
در مــورد موضوعات مختلف اظهار 
نظر میکننــد و این عنصر کمیابی در 

کشــورهای مختلف اســت و از این 
جهت برگزاری این نشســت بسیار 

حائز اهمیت است.  
وزیر امور اقتصــادی و دارایی 
توضیح داد: ما اگر بتوانیم تیم های ملی 
خوبی برای تمرینات سیاســتگذاری 
داشــته باشــیم، و بــرای رقابت این 
تیم ها، لیگ های بین المللی ایجاد کنیم 
تا ســالی یکی دو بار بهترین تیم های 
سیاستگذاری در موضوعات مختلف 
بتوانند با هم در سطح بین کشورهای 
اسلامی رقابت کنند و امتیاز بیاورند، 
بــه نظــرم یکــی از جذاب تریــن 
رویدادهایی خواهد بــود که میتوان 
در طبقه نخبگانی کشورهای اسلامی 

برگزار کرد.  
خانــدوزی گفت: ان شــاالله با 
تکمیل این دوره ها در سال های آینده، 

به چنین لیگ هایی دست پیدا کنیم و 
بــه عنوان یک رویداد بین المللی ذیل 

ICYF و سایر نهادها پیش برویم.
همــه  از  تشــکر  بــا  وی 
دست اندرکاران برگزاری این نشست،  
پیشنهاد کرد که شبیه سازی های بعد را 
در زمانی انجام دهند که قدری با یک 
پیش نشســت همراه باشد تا بتوانند با 
درگیرشدن و ارتباط مستقیم اعضای 
تیم های شبیه ســازی با سیاستگذاران 

واقعی، نتیجه بهتری بگیرند.
وی تاکیــد کرد: مــا در وزارت 
اقتصاد از فرصت مدرســه تابســتانه 
هم در ســال گذشــته و هم امســال 
استفاده کردیم و برای اینکه این اتفاق 
رقم بخورد، ۱٠٠ نفر از دانشــجویان 
دانشگاه های مختلف را وارد کردیم و 
آنها را ابتدا دخیل و شریک در فضایی  

کردیــم که در بخش های مختلف در 
ذیل وزارت اقتصاد به چه مســائلی 
می اندیشند و چگونه پیشنهاد سیاستی 
می دهنــد و ترتیبات اجرا و مدیریت 

چگونه است.  
خانــدوزی بیان کــرد: به نظرم 
برای دوره آتی که آمادگی میزبانی آن 
را هم داریم، اگر پیش نشستی در حد 
پنج یا هفت روز وجود داشــته باشد 
تا کســانی که جمع می شــوند،  ابتدا 
با دست اندرکاران آن حوزه گفت وگو 
کنند و شرایط واقعی را درک نمایند و 
آنگاه زمانی که شــروع به شبیه سازی 
می کنند، دستاوردهای بهتری خواهند 
داشــت تا با آمادگی بهتری وارد این 
حوزه شــوند. امیدواریم این تجربه 
را هــم در کشــور خودمــان و هم 
در بقیه کشــورهای عضو ســازمان 

همکاری اسلامی به شکل پررنگ تر 
و برنامه ریزی شده تر با هدف شریک 
کردن جوانان خودمان داشته باشیم و 
عقل های آنها را وارد تصمیم گیری های 
مختلف اداره کشور کنیم و مهمتر اینکه 
نیروپروری برای آینده داشــته باشیم. 
یکی از بهترین روش ها در مقایســه با 
شیوه های سنتی جذب نیرو استفاده از 
چنین رقابت هایی اســت که جوانان 
در رویه های مختلف سیاســتگذاری 

کشور شریک شوند.

گروه اقتصادی - علیرضا حیدری 
گفت: برای اینکه معضلاتِ فعلی تامین 
اجتماعی تشدید نشــود، باید از خیر 
ادغام بگذرند و صندوق های کوچک 
را بــه زیرمجموعه ی صندوقی که ۴۶ 
میلیون نفر از جمعیت کشور را پوشش 

می دهد، منتقل نکنند.
فصل پنجم برنامه هفتم توســعه 
به »اصلاح صندوق های بازنشستگی« 
اختصــاص دارد. در اولین ماده از این 
فصــل – ماده ۲۸- هــدف از اصلاح 
صندوق های بازنشستگی در راستای 
اجرای بند پنجم سیاســت های کلی 
برنامه، »کاهش نسبت کمک های دولت 
به صندوق های بازنشستگی در بودجه  

عمومیِ هر سال« عنوان شده است.
»اصلاح ســاختار صندوق ها« از 
طریقِ راهکارهایی مانند ادغام، انتقال 
یا انحلال، اولین تکلیف در راســتای 
اصلاحات مدیریتی صندوق ها است 
که براســاس ماده ۲۹ این سند، در سال 
اول برنامه، برعهده  وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی گذاشته شده؛ در واقع این 
وزارتخانه مکلف شده تا پایان ۱۴٠۲، 
مدیریت صندوق های بازنشستگی را 

تعیین تکلیف کند.
الزاماتِ ادغام صندوق ها در 

حالت کلی
»آیــا ادغــام صندوق هــا به نفع 
ســازمان های بیمه گر و در کل به نفع 
بیمه شدگانی ســت که هر ماه حق بیمه 
مرتــب می پردازند و صندوق با اتکا به 
این منابع درآمــدی فعالیت می کند«؛ 
علیرضــا حیدری )کارشــناس رفاه و 
تامین اجتماعــی( در این رابطه به ایلنا 
می گوید: صندوق های بازنشستگی در 
کشور عموماً کارفرما- محور هستند. 
مثلًا در صندوق کشوری، مابه التفاوت 
منابــع و مصارف در قالــب ماده ۱٠٠ 
قانون مدیریت خدمات کشوری توسط 
نهاد دولت تامین می شود و مفهومش 
این است که این صندوق هم کارفرما- 
محور است. در واقع منابع این صندوق 
ناشی از حق بیمه سهم کارمند، حق بیمه 
ســهم کارفرما یا همان دولت و بخش 
سرمایه گذاری ست اما این منابع، کفاف 
هزینه های صندوق را نمی دهد و عملًا 
چیزی حــدودِ ۸٠ درصد هزینه های 

صندوق توسط دولت تامین می شود.
او اضافه می کند: بنابراین صندوق 
کشــوری بــه نوعی یــک صندوق 
ورشکسته است چون توانایی اقتصادی 
نــدارد؛ ســایر صندوق ها نیــز به جز 
صندوق روستاییان و عشایر و صندوق 

وکلا که حایز ویژگی خاصی ســت، 
تقریبــاً ورشکســته یا در آســتانه ی 
ورشکستگی هستند؛ از صندوق هما 
گرفته تا صندوق بازنشســتگی صداو 
ســیما و کارکنان شهرداری ها، همه در 
وضعیت عدم تعــادل و ناترازی منابع 
و مصارف به ســر می برند و اصطلاحاً 
بند ناف شان به کارفرمای اصلی وصل 

است.
به گفتــه ی وی، این صندوق ها 
برای اینکه ادغام شوند اول باید استقلال 
داشــته باشــند و از بدنه ی کارفرمای 
اصلی یا همان دولت جدا شوند که این 
استقلال با توجه به وضعیت صندوق ها 

قابلیت تحقق ندارد.
حیدری بــا بیان اینکــه »ادغام 
ایــن صندوق ها بــا آکچوئری منفی 
مشکل ساز می شود چون تعهدات شان 
با منابع شــان فاصله ی بســیار زیادی 
دارد« ادامه می دهــد: به عبارتی وقتی 
صندوق ها عموماً ورشکسته هستند، 
بایــد جایی ادغام شــوند کــه  بتواند 
تعهدات اینها را پاسخ بدهد یا تعهدات 
از اساس برعهده ی دولت گذاشته شود؛ 
به این ترتیب، ادغام این صندوق ها با در 
نظر گرفتن همین یک متغیر )ضریب 
پشتیبانی یا میزان تعادل منابع و مصارف 

صندوق( در عمل اصلًا ممکن نیست.
این کارشناس رفاه به بحث ادغام 
صندوق هما در صندوق بازنشستگی 
کشوری اشاره می کند و می گوید: بحث 
ادغام هما مدتهاست که مطرح است اما 
یکی از مشــکلات جدی این است که 
صندوق هما آورده  ی کافی برای انجام 
تعهدات بلندمدت خود ندارد و نیاز به 
حمایت دارد؛ تعهدات این صندوق را 
باید یک نهاد برعهــده بگیرد که آنهم 
دولت اســت؛ امروز هم سازمان برنامه 
و بودجــه، منابع ریالــی مورد نیاز این 
صندوق را تامین می کند. در این شرایط، 

ادغام کاملًا بی معناست.
حیــدری اضافه می کنــد: با در 
نظر گرفتن شــرایط فعلی صندوق ها 
می توانیم نتیجه بگیریــم که ادغام در 
حالت کلــی حتی تا پایان برنامه هفتم 
توسعه نیز امکانپذیر نخواهد بود چراکه 
به دلیل ورشکستگی صندوق ها هر نوع 
ادغامی به معنای افزایش تعهدات دولت 
است و از طرفی سیاست های کلی بر آن 
است که تعهدات دولت نباید افزایش 

یابد و خود برنامه هفتم توسعه هم تاکید 
دارد که بایستی تعهدات دولت در طول 

اجرای برنامه کاهش بیابد.
»اگر این اتفاق بیفتد و ادغام عملی 
شــود، صندوق های جدید سرنوشتی 
مثــل صندوق فولاد پیدا خواهند کرد« 
ایــن فعال کارگری بــا بیان این جمله 
می افزایــد: صندوق فــولاد هم تا قبل 
از انتقــال که کارفرما- محــور بود و 
شــرکت های فولادی و معدنی انجام 
تعهــداتِ آن را برعهده داشــتند هیچ 
مشــکلی نداشــت اما به محض قطع 
شــدن رابطه ی کارفرمایی شرکت ها با 
صندوق، مشکلات بروز کرد و امروز 
می بینیم صنــدوق فولاد یک صندوق 
کاملًا ورشکســته است و تعهدات آن 

کاملًا بر گردن دولت افتاده است.
معضلاتِ ادغــام در تامین 

اجتماعی
در مورد تامین اجتماعی چطور؛ 
چــه صندوق هایی قابلیت ادغام با این 
صندوق ابربیمه گر کشور دارند؛ حیدری 
در پاســخ می گوید: هیــچ صندوقی، 

هیــچ صندوقی قابلیت ادغام در تامین 
اجتماعی ندارد چون این صندوق دیگر 
تاب آوری ندارد. براساس پیش بینی ها 
تامیــن اجتماعی در آینده ای نه چندان 
دور بــه جمــع صندوق هایی خواهد 
پیوســت که نیاز به کمک دولت برای 
استمرار فعالیت دارند. آن روز تعهدات 
دولت دیگر تعهدات معمولی نخواهد 
بود چرا که دولت باید به میلیون ها نفر 

خدمات بدهد.
او اضافــه می کنــد: اگــر قرار 
باشــد تفکر ادغــام عملیاتی شــود، 
قاعدتاً صندوق هــای کوچک باید به 
زیرمجموعــه ی صندوق های بزرگ 
منتقل شوند و چون قواعد صندوق های 
کوچک با صندوق هــای بزرگی مثل 
تامیــن اجتماعی متفاوت اســت و از 
جنــس کاملًا متفاوتی هســتند، اصلًا 
ادغام امکانپذیر نخواهد بود و نمی توان 
از عبارتِ ادغام صندوق ها استفاده کرد؛ 
می توان گفت مدیریت این صندوق ها 
به صندوق بزرگی مثل تامین اجتماعی 

واگذار شود.

ایــن کارشــناس رفــاه در ادامه 
می گوید: در صورت واگذاری مدیریت 
صندوق هــای کوچک بــه صندوق 
بزرگ، بــا پدیده ای مثل صندوق بیمه 
بیکاری مواجه می شــویم که اســاس 
صندوق مســتقل است ولی مدیریت، 
توسط ســازمان تامین اجتماعی ست 
و بابت این مدیریت، ســازمان تامین 

اجتماعی تامین هزینه می کند.
حرف آخر:

ادغام ممکن نیست
حیدری می افزاید: با در نظر گرفتن 
همه این مســائل، ادغام صندوق ها در 
شــرایط فعلی، امری بســیار دشوار و 
احتمــالاً غیرممکن اســت؛ حتی اگر 
قانونگذار اصرار بر این داشته باشد که 
ادغام باید حتماً اتفاق بیفتد، حداقل در 
مورد صنــدوق تامین اجتماعی، نقاط 
معنی دارِ صنــدوق تغییر خواهد کرد؛ 
یعنی نقــاط بحرانی کــه در مورد آن 
صحبت می کنیم و سوژه ی نگرانی های 
ما هســتند، به سرعت می تواند تحت 
تاثیر ادغام ها قــرار بگیرد و در نتیجه، 

با پدیــده ی ناگوارِ »تعجیل در بحران« 
مواجه خواهیم شــد؛ بــه زبان دیگر، 
بحــران قریب  الوقوعِ منابع و مصارفِ 
تامیــن اجتماعی با ادغام صندوق های 
کوچک در آن، قریب الوقوع تر خواهد 

شد.
او در پایــان نتیجه می گیرد: ادغام 
می تواند دامنه ی مشــکلات سازمان 
تامیــن اجتماعی را گســترده تر کند و 
لاجرم معقول و منطقی نیست که ادغام 
اتفاق بیفتد. برای اینکه معضلاتِ فعلی 
تامین اجتماعی تشــدید نشود، باید از 
خیــر ادغام بگذرنــد و صندوق های 
کوچک را به زیرمجموعه ی صندوقی 
که ۴۶ میلیون نفر از جمعیت کشور را 

پوشش می دهد، منتقل نکنند.   

وزیر اقتصاد تاکید کرد:

استفاده از روش های نوین برای مشارکت جوانان در رویه های مختلف سیاستگذاری کشور

کارشناس رفاه و تامین اجتماعی:

آیا »ادغام صندوق ها« به نفعِ تامین اجتماعی  است؟

 

اقتصادی

گــروه اقتصادی- ســید احمد 
رسولی نژاد، در پاسخ به این پرسش که 
آیــا ارز مورد نیاز برای واردات خودرو 
کارکرده تامین شــده اســت؟ گفت: 
دولت باید به این پرســش پاسخ بدهد 
و بگوید چرا در آستانه استیضاح فاطمی 
امین شتاب زده لایحه دوفوریتی برای 
واردات خــودرو کارکرده را به مجلس 
تقدیــم کرد؛ اما تا به امروز اقدامی برای 
عملیاتی کردن آن  انجام  نداد؟ آیا  دولت 
پیــش از تقدیم ایــن لایحه به مجلس 
بررســی های همجانبه را انجام نداده 
بــود و نظر بانک مرکزی را در این باره 

نپرسید؟
وی با اشاره به اولین تجربه تقدیم 
طرح واردات خودرو کارکرده از سوی 
مجلس در سال ۹۹، تصریح کرد: بانک 
مرکزی در آن ســال با واردات خودرو 
بــدون انتقال ارز موافقت کرد. اما بانک 
مرکزی با اعمال نفــوذ عده ای دیدگاه 
خود را در مجمع تشخیص مصلحت 
نظــام تغییــر داد. در حال حاضر بانک 

مرکزی باید به این  پرسش پاسخ بدهد 
که اگر امروز  مشــکل ارز داریم چرا در 
این حجم  خودرو لوکس وارد کشــور 
شده و می شــود؟ این در حالیست که 
وزارت اقتصاد و بانک مرکزی همواره 
از تولیدکنندگان می پرسند که ارز برای 
تامین مواد اولیه را از کجا تامین می کنند.

عضو کمیســیون صنایع و معادن 
مجلس ادامه داد: مجلس از دولت تشکر 
می کند که  لایحــه دوفوریتی واردات 
خودرو کارکرده را تقدیم کردتا مشکل 
بازار  خودرو را حل کند اما چرا اقدامی 
برای عملیاتی کردن آن نمی کند ما تا چه 
زمان باید در جاده ها قربانی بدهیم؟  بارها 
پلیس راهور اعلام  کرد که خودروهای 
بی کیفیت داخلــی و یا همان ارابه های 
مرگ عامل اصلی تصادفات در کشور 
هســتند. مجمع تشخیص مصلحت و 
مافیــای خودرو داخلی و خارجی باید 
نسبت به جان هایی که در این چند سال 

از دست رفتند پاسخگو باشد.
به گفته این نماینده مجلس؛ باید 
ســخنگوی دولت که در همه زمینه ها 
اظهــار نظر  و حتی بــرای مجلس نیز 

تعیین تکلیف می کنــد درباره موضع 
دولت در زمینه واردات خودرو کارکرد 

به صورت شفاف سخن بگوید.
نماینده مردم دماوند و فیروزکوه 
با بیان اینکه مجمع تشخیص مصلحت 
نظام در زمــان تعطیلی مجلس یکبار 
مصوبــه مجلــس را رد کــرد،  گفت: 
متاســفانه رئیس مجلس نظر مجمع را 
ابلاغ کــرد و در واقع مجمع برخلاف 
قانون اساسی اقدام به قانونگذاری کرد 
در حالی که طبق اصل ۵۷ قانون اساسی 
وظیفه قانونگذاری متوجه مجلس است 

اما  مراکز مختلف اقــدام  قانونگذاری 
می کنند.وی ادامــه داد: قانونگذاری را 
یا به اشــخاص واگذار کنیم و یا اینکه 
باید ایــن روند را متوقف کنیم. افرادی 
که در برابر مردم پاسخگو نیستند و مردم 
آنهــا را نمی بینند، در واقع افراد نامرئی 
هستند که قانونگذاری می کنند. اما این 
نمایندگان مجلس هســتند که ناسازها 
را نســبت به رفتارهای غیرقانونی این 
جماعت می شنوند.رسولی نژاد تصریح 
کرد: زمانی که دولت لایحه دوفوریتی 
می دهد به این معناســت که منابع آن را 

تامین کرده و این موضوع نیز  درآمدهای 
دولت را کاهش نمی دهد، آیا این طرح 
فقط برای عدم استیضاح فاطمی امین به 
مجلس ابلاغ شد؟ آیا دولت می خواهد 
خــودرو وارد کشــور شــود؟ هدف 
مجلــس از واردات خودرو واردکردن 
خودروهایی با قیمت ۵ تا ۲٠ هزار یورو 
است تا قیمت خودرو داخلی تنظیم و 
کیفیت آنها بــالا برود؟ از این رو بر این 
نکته تاکید می کنم که دولت موضع خود 
را در این زمینه به شــکل شفاف مطرح 

و بیان کند.

چرا این تعداد خودروی لوکس وارد می شود؟

دولت موضع خود در مورد 
واردات  را شفاف کند

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس خاطر نشان کرد: مجلس از دولت تشکر می کند که لایحه دوفوریتی 
واردات خودرو کارکرده را تقدیم کرد تا مشکل بازار  خودرو را حل کند اما چرا اقدامی برای عملیاتی کردن آن 

نمی کند، ما تا چه زمان باید در جاده ها قربانی بدهیم؟ 

گروه اقتصادی - معاون رفاه 
و امــور اقتصــادی وزارت تعاون 
گفت: در مرحله جدید اجرای طرح 
ملــی کالابرگ الکترونیک، شــرط 
بهره مندی از افزایش اعتبار براساس 
میزان تورم کالاهای اساسی، خرید 
حداقــل حداقل ۲٠٠هــزار تومان 

است.
خرداد اعلام شــد یارانه ســه 
دهــک اول بــه میــزان ۲٠ درصد 
افزایش می یابد. بر اســاس اطلاعیه 
صادر شــده از سوی وزارت کار و 
تعاون، شــرط بهره مندی از اعتبار 
افزایشــی، خرید بیش از ۸٠ درصد 
یارانه ۴٠٠ هزار تومانی، معادل ۳۲٠ 
هزار تومان به ازای هر نفر اســت. 

همچنین خانوارها می توانند یک ماه 
زودتر از واریز یارانه از اعتبار خود 
اســتفاده کنند، این طرح برای همه 

مشمولان اختیاری است.
شــیر کم چرب بطــری، پنیر، 
گوشت مرغ، تخم مرغ، روغن مایع، 
ماکارونی، برنج ایرانی، لبنیات، قند 
و شکر، حبوبات و گوشت منجمد 
گوســاله، ۱۱ قلم کالای اساسی در 

طرح کالابرگ الکترونیک است.
ابتدای امر ۸ فروشگاه زنجیره ای 
بزرگ در این طرح مشارکت داشته 

و در شــهرها و روستاهای کوچک 
نیز برای فروشــندگان، بارکد خوان 
نصب می شود تا دسترسی و امکان 
بهره مندی عمــوم مردم از کالابرگ 

الکترونیکی فراهم شود.
در ادامــه برای ســهولت در 
اســتفاده از یارانــه وزارت تعاون 
تغییراتــی را اعمال کرده و ســقف 
خریــد از کالابــرگ الکترونیکی 
را کاهــش داده اســت. علیرضــا 
عســگریان، معــاون رفــاه و امور 
اقتصادی وزارت تعاون، کار و رفاه 

اجتماعــی در این باره اظهار کرد: از 
امــروز ۳۱ تیر و بــا اجرای مرحله 
جدید از طرح کالابرگ، در صورت 
خریــد ۲٠٠ هزار تومــان از اعتبار 
یارانــه ۴٠٠ هزار تومانی معادل ۵٠ 
درصد، افزایش اعتبار بدون ســقف 

برای خانوارها اعمال می شود.
وی بــا بیان این کــه پرداخت 
یارانه برای جبران افزایش قیمت ۱۱ 
قلم کالای اساسی با حجم مشخص 
تمرکز دارد، افزود: در مرحله جدید، 
میــزان اختلاف تورمــی کالاهای 

اساســی از سال ۱۴٠۱ بدون سقف 
۸٠ هــزار تومان برای مردم شــارژ 

می شود.
معاون رفــاه و امور اقتصادی 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
گفت: تاکنون نزدیــک به ۹٠ هزار 
فروشگاه در اجرای طرح کالابرگ 
الکترونیکی همراهی دارند و توزیع 

قابل قبولی شکل گرفته است.
عسگریان اظهار کرد: آموزش، 
تجهیز و اتصال فروشگاه ها با شرکت 
مجری طــرح و بانک هــای عامل 

صورت گرفته است و هدف گذاری 
دسترسی آســان و سریع مردم بود. 
وی با تأکید بر این که تورم ایجادشده 
توسط کالابرگ الکترونیکی جبران 
می شود، گفت: شرط بهره مندی در 
مرحلــه جدید به ۵٠ درصد کاهش 
یافته اســت که افزایش آزادی عمل 

مردم در آن دنبال می شود.
معــاون وزیر کار با بیان این که 
دولت افزایش قیمت ها را پوشــش 
می دهــد و خانوارهای کم درآمد در 
این خصوص حمایت می شــوند، 

افــزود: بــا توجه به تعییــن میزان 
ســبد غذایی از نظر حجم و قیمت 
بر اســاس میزان تورم مبلغی بدون 

سقف برای مردم شارژ می شود.
عســگریان تأکیــد کــرد: در 
خصــوص موضــوع گرانــی هم 
سازمان های نظارتی و تعزیرات باید 
برای اجرای مطلوب و اثرگذار طرح 

کالابرگ الکترونیکی ورود کنند.
از  جلوگیــری  گفــت:  وی 
افزایش تــورم از برنامه های اصلی 
دولــت اســت و در ماه هــای آتی 

دهک های دیگر هم مشــمول این 
طرح خواهند شد.

معاون رفــاه و امور اقتصادی 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
اظهار داشــت: ســه دهک اول ۲۹ 
میلیون نفر را شــامل می شود و در 
ادامه با اســتفاده از پایگاه اطلاعاتی 
رفــاه ایرانیــان دهک بندی به جای 
خانــوار بر اســاس تعــداد نفرات 

صورت می گیرد.
همــه  گفــت:  عســگریان 
طــرح  مشــمول  خانوارهــای 
می تواننــد با نصب برنامه شــبکه 
ملی اعتبار »شــما« و یا شماره گیری 
#۱۴۶۳*۵٠٠* از باقی مانده اعتبار 

خود مطلع شوند.

معاون رفاه و امور اقتصادی وزارت تعاون:

شرط بهره مندی از اعتبار افزایشی کالابرگ الکترونیکی کاهش یافت

  بارها پلیس راهور اعلام  کرد که خودروهای بی کیفیت داخلی و یا همان ارابه های مرگ 
عامل اصلی تصادفات در کشــور هستند. مجمع تشــخیص مصلحت و مافیای خودرو 
داخلی و خارجی باید نسبت به جان هایی که در این چند سال از دست رفتند پاسخگو باشد.

گروه اقتصــادی -میدان پارس 
جنوبی یکی از حیاتی ترین میدان های 
مشترک است که بخش عظیمی از گاز 
کشــور را تامین می کند هم اکنون عمر 
چاه هــای آن از نیمه گذر کرده و لزوم 
حفاری چاه های جدیدی در این میدان 
احساس می شود.چندی پیش محسن 
خجســته مهر، مدیرعامل شرکت ملی 

نفت ایران اعلام کــرد به زودی پروژه 
حفــاری ۳۵ حلقه چاه تــازه در میدان 
گازی پــارس جنوبــی را در اختیــار 
شرکت های خصوصی و داخلی کشور 
قرار می دهیم تا بتوانیم تولید گاز از این 
میدان را ثابت نگه داریم. پروژه ای که با 
روی کار آمدن دولت ســیزدهم مطرح 
شــد و با گذشــت دو ســال همچنان 

بلاتکلیف اســت. در ابتــدای دولت 
سیزدهم رضا دهقان، معاون امور توسعه 
و مهندسی شرکت ملی نفت ایران گفته 
بود: لازم است تا ۱٠ سال آینده در بخش 
فشار افزایی چاه های پارس جنوبی، در 
مجموع ۱۲ میلیارد دلار سرمایه گذاری 
شــود تا شاهد افت فشار در این میدان 
نباشیم. دهقان همچنین از برنامه حفاری 

۳۵ حلقه چاه جدید در پارس جنوبی با 
ارزش ۸٠٠ میلیــون دلار خبر داده بود. 
پس از آن شــبیر نبوی، جانشین رئیس 
واحد مهندسی بهره برداری و عملیات 
مخازن شرکت نفت و گاز پارس اعلام 
کرد: حفاری ۳۵ حلقه چاه درون میدان 
مشترک پارس جنوبی با هدف افزایش 
بهــره وری و نگهداشــت تولید گاز، 

بــه زودی آغاز می شــود. اکنون که دو 
سال از آغاز به فعالیت دولت سیزدهم 
می گذرد امــا هنوز با وجود به مناقصه 
رفتن ۱۵ حلقه چاه و تعیین تکلیف شدن 
آنها هنوز عملیات حفاری انجام نشده 
اســت. بررسی های نشان می دهد پس 
از برگــزاری این مناقصه ظاهراً یکی از 
شرکت های خصوصی داخلی که سابقه 

فعالیت در بخش بالادست را دارد برنده 
این مناقصه می شود و دو شرکت دیگر 
ایرانی در رتبه های بعدی قرار می گیرند.

با وجود آنکه سازمان بازرسی کل 
کشــور صحت برگزاری این مناقصه 
را تأییــد می کند اما شــرکت کار فرما 
هنوز اجازه حفاری را به این شــرکت 
خصوصی نداده است و در اقدامی غیر 

حرفه ای دوباره دنبال برگزاری مناقصه 
اســت. هرچند که دلیل این کار کافرما 
مشخص نیست اما پرواضح است که این 
اقدام موجب به عقب افتادگی عملیات 
حفاری خواهد شــد و با وضعیتی که 
تولید گاز در پــارس جنوبی دارد باید 
هرچه سریع تر این عملیات انجام شود 
در غیر این صورت مشخص نیست تا 

چه زمانی این کار طول خواهد کشید.
این موضوع در حالــی اتفاق افتاده که 
چاه های تولیدی پارس جنوبی وضعیت 
مطلوبی ندارند و از نیمه عمرشان گذر 
کرده اســت به همین دلیل باید هر چه 
زود تر پروژه هایی نظیر ازدیاد برداشت 
در دستور کار قرار گیرد تا شاهد ناترازی 

گاز در سال های آتی نباشیم.

علت عملیاتی نشدن حفاری ۳۵ حلقه چاه جدید پارس جنوبی چیست؟

اسحـق ارزانـی
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